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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

اروپا؛ شریک دزد و رفیق قافله
سرویس سیاسی- 

هر کسی و یا هر جامعه ای که از گذشته درس نگیرد لاجرم از یک سوراخ بارها گزیده خواهد شد؛ مصادیق این موضوع 
را در مذاکرات هسته ای می توان یافت به این ترتیب که در دوره اصلاحات سه کشور اروپایی بدون حضور آمریکا به مذاکره با 
ایران آمدند و نتیجه آن شد که دوسال گذشت و اروپا به تعهداتش عمل نکرد. در دوره اخیر مذاکرات هسته ای هم آمریکا 
زد زیر میز و خارج شد و اروپا گفت نبودش را جبران می کند اما آنچه اکنون شاهد آن هستیم این است که اروپای بدعهد 

هم از توبره می خورد و هم از آخور. در خفا با آمریکا هماهنگ هستند و در مقابل دوربین ها ظاهرا جانب ایران را دارند.
روزنامه اعتماد در شماره دیروز خود، در ستونی در صفحه نخست یادداشتی پیرامون برجام منتشر کرد. این یادداشت 

با عنوان »برجام و مسیر اروپایی« به رویکردهای کشورهای قاره سبز در موضوع برجام پرداخته است.
در بخشــی از این یادداشــت آمده: »ژان ایو لودریان« وزیر خارجه فرانســه نیز چندي پیش با طرح مهلت یک ماهه 
)اتحادیه اروپایي( به ایران و آمریکا براي انجام مذاکره و تایید اختصاص خط اعتباري ١٥ میلیارددلاري براي اینســتکس 
توسط واشنگتن آن را عامل اصلي حفظ برجام خواند. این در حالي است که با نگاهي کوتاه به شرایط سیاسي در اتحادیه 

اروپا و نوع نگاه آمریکا به کیفیت مذاکره با ایران، دشواري حفظ برجام با »مسیر اروپایي« بیش از پیش نمایان مي شود.«
این نوشتار در ادامه به درستی به نقش مکارانه سه کشور اروپایی  اشاره دارد. به نظر می رسد این نگاه که مبتنی بر تجربه 
تاریخی ملت ایران و حقایق نهفته در روابط میان این کشورها با کشور ما است و دست کم در دو- سه دهه اخیر نیز چندبار 

صحت آن به اثبات رسیده باید بیش از پیش تکرار شود تا بار دیگر طعم تلخ گزیده شدن را نچشیم.
این یادداشت در همین راستا افزوده: »نگاهي به سخنان هر دو وزیر خارجه اروپایي، سختي راه و بي اثري و کم وزني 
فزاینده اروپا در حفظ برجام بیشتر نمایان مي شود؛ امري که بیش از هر چیز »اعتبار دیپلماسي اروپایي« در عرصه تعاملات 
جهاني را بیش از پیش خدشه دار مي کند. از سوي دیگر در حالي که اروپا براي حفظ برجام باید به هر قیمت بیشتر به فکر 
هزینه کرد بیشتر از سوي خود باشد همواره بیشترین نقش را در فشار و مطالبه گري زیرکانه از ایران و آمریکا جست وجو 
مي کند. به عبارت دیگر »مشکل واقعي« در اجراي برجام عمدتاً در اصرار بر هزینه ندادن اروپا براي حفظ آن است. بي سبب 

نیست که فشار و هزینه تراشي براي ایران توسط اروپا هم اکنون تبدیل به یک »رویه سیاسي« شده است.
انگیزه بازیکنان بالا رفت!!

روزنامه مردم  سالاری در گزارشی به حضور زنان در استادیوم آزادی پرداخت و به نقل از محمد پنجعلی، پیشکسوت 
فوتبال ایران نوشت: »مهم ترین مسئله بازی ایران مقابل کامبوج، حضور زنان در ورزشگاه آزادی بود. این اتفاق به نفع فوتبال 
ایران است و می تواند به نوعی فرهنگ سازی شود تا شاهد معضلات فرهنگی در استادیوم ها نباشیم. به نظر من این اتفاق 
باید زودتر رخ می داد. در این بازی که هیچ مسئله خاصی پیش نیامد و همه چیز به خوبی پیش می رفت. حضور بانوان برای 
بازیکنان می تواند ایجاد انگیزه کند که مثلا مادر، خواهر یا نامزد بازیکن به استادیوم می آید و این موجب می شود فرد تلاش 

و روحیه بهتری در میدان بازی داشته باشد.«
مردم سالاری همچنین به نقل از حمید درخشان پیشکسوت فوتبال ایران نوشت: »واقعاً این مسئله ]حضور زنان در 
استادیوم آزادی[ جای تبریک و تشکر دارد. این اتفاق تأثیر بسیار زیادی روی روحیه بازیکنان دارد و موجب می شود بازیکنان 
تلاش و انگیزه بیشتری برای بازی کردن داشته باشند. من این اتفاق را به فال نیک می گیرم و امیدوارم که در آینده بتوانیم 

شاهد حضور زنان در مسابقات داخلی باشیم.«
نگاه این روزنامه ها در آوردن توجیه برای حضور زنان در ورزشگاه باعث شده تا آنها نسبت به بازیکنان فوتبال حرف 

ناخوشایندی بزنند، به عبارتی می توان گفت این روزنامه ها به بازیکنان فوتبال بی احترامی  کرده اند.
وکیل الدوله ها عامل ضعف مجلس هستند

روزنامه ایران در گزارش صفحه اول خود به اظهارات حاشیه ســاز رئیس جمهور در هیئت دولت پرداخته و به نقل از 
شهاب الدین بی مقدار، نماینده ادوار اول، دوم و دهم مجلس آورده است: »هرچند در منظومه قوانین ما در کشور، نهاد مجلس 
یک نهاد قدرتمند و دارای اختیارات وسیع طراحی شده اما در ادوار اخیر در عمل نه تنها خبری از این قوت و قدرت وجود 
ندارد که برعکس، شاهد ضعف آشکار آن هستیم به شکلی که در عمل جایگاه حقوقی نمایندگی و اختیاراتی که دارد از 
سوی بسیاری از نهادهای دیگر جدی گرفته نمی شود. یعنی نه قانون گذاری مجلس معطوف به اصلاحات و اقدامات حقوقی 
اساســی و موردنیاز کشــور شده و نه خصوصاًً در ابعاد نظارتی آن برای کنترل دیگر دستگاه ها و خصوصاًً دستگاه اجرایی، 
می توان به کارنامه مشخصی  اشاره کرد. این همه رخ نداده مگر به دلیل غیرملی  شدن مجلس. کما اینکه در دوره های اخیر 
شاهد هستیم که حجم دغدغه ها، مطالبات و رویکردهای محلی، بخشی و جناحی نمایندگان مجلس به شدت بر وجه ملی 

کارنامه آنها برتری پیدا کرده و در تمام شئون عملکرد آنها انعکاس یافته است.«
این نوشتار در حالی در روزنامه ارگان دولت منتشر شده است که یکی از اصلی ترین و مهم ترین عوامل ضعف مجلس 
دهم، دولت تدبیر و امید است. برای نمونه در تازه ترین مورد در هفته گذشته مجلس جلسه غیرعلنی برای بررسی یارانه های 
پنهان داشــت. قرار بود 6نفر از دولتمردان )وزیران اقتصادی دولت و رئیس ســازمان برنامه و بودجه( در این جلسه حاضر 
باشــند اما هیچ یک از آنها نیامدند. یکی از نمایندگان مجلس در ســخنانی این اقدام دولتمردان را بی احترامی  به مجلس 

خواند. نظیر این مورد بارها رخ داده است.
یکی دیگر از عوامل تضعیف مجلس و جایگاهش »وکیل الدوله ها« هستند که به جای پیگیری حقوق مردم در فکر و 
اندیشه برآورده کردن خواسته های دولت هستند. این در حالی است که مجلس به واسطه نقش نظارتی خود باید بر دولت 

نظارتی دائمی  داشته باشد.
اتفاقات شوراهای شهر؛ نمونه مورد پسند آقایان!

روزنامه ارگان دولت به نقل از مجید انصاری، نماینده ادوار مجلس آورده است: »مجلس اول شورای اسلامی در فضای 
فوق العاده سالم کشور پس از پیروزی انقلاب اسلامی تشکیل شد. این انتخابات در اسفندماه سال ٥8 و در فاصله کوتاهی 
از پیروزی انقلاب و در اوج نشــاط سیاســی و آرمان خواهی مردم و انسجام ملی انجام گرفت. ایران آن روزها، شاخصه های 
یک جامعه زنده و پویا و رو به آینده را در خود داشت و امید مردم در اوج خود بود. اعتماد به مسئولان نظام و در رأس آن 
حضرت امام خمینی و تمامی  قوای کشور وجود داشت و مردم در این شرایط به دنبال انتخاب شایستگانی بودند که پایبند 
به اهداف انقلاب و خواسته شان باشند. کاندیداهای آن دوره انتخابات ابداً دنبال منافع شخصی، گروهی، باندی و قبیله ای 

نمی رفتند و فضای حاکم بر اکثریت رأی آورندگان این بود که برای خدمت به مردم وارد مجلس شده اند.«
شایان ذکر است رئیس جمهور روز چهارشنبه در جلسه هیئت دولت در بخشی از سخنانش با بیان اینکه »بهترین مجلس 
در طول تاریخ انقلاب اسلامی مجلس اول بود«، گفت: »در آن مجلس، نظارت به این شکل وجود نداشت و حتی شورای 
نگهبان و این  همه دفاتر نظارتی وجود نداشت و همه از جناح های مختلف آمدند و ثبت نام کردند؛ حتی منافقین هم در آن 
انتخابات ثبت نام کردند. همچنین گروه هایی مانند دفتر هماهنگی، نهضت آزادی و جبهه ملی نیز ثبت نام کردند و بهترین 
انتخابات و بهترین مجلس ثمره آن بود«؛ اظهاراتی که کیهان روز گذشته در گزارشی در واکنش به آن نوشت: »حمله به 

شورای نگهبان؛ حاشیه می سازد، کارنامه نمی سازد!«
ساعاتی پس از سخنان رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت )درخصوص انتخابات( بود که عباسعلی کدخدایی، سخنگوی 
شورای نگهبان در توییتر خود به آن واکنش نشان داد و نوشت: »ورود افراد دارای سوابق فساد اخلاقی و اقتصادی به مجلس 
خلاف حق الناس بوده و شورای نگهبان به عنوان ناظر انتخابات در قبال آن مسئول است و وظیفه خود را طبق قانون انجام 

خواهد داد. مقامات کشور بهتر است بر الگوی رعایت قانون تأکید کنند نه بر طبل فرار از قانون بکوبند.«
در این مورد فقط باید به صورت خلاصه این را گفت که آنچه این جماعت می پسندند همان چیزی است که در برخی 
شوراهای شهر و روستا اتفاق افتاد و ماجرای شورای شهر آمل یکی از آنها بود. افتضاحی که درآنجا رخ داد و فساد اخلاقی 

بسیار زننده همراه با فساد اقتصادی تنها یک جلوه از فضایی است که توسط رئیس جمهور ستوده شده است.

درمکتب امام

پلیس مردمی
اينكه مى بينيد همه قدرت ها نسبت به ايران بد شده اند و هر موضوع كوچكى 

را بزرگ و هر امر بزرگى را كوچك مى كنند، به خاطر اين اســت كه پليس و ارتش 

امروز ما غير از همه كشورهاست. پليس با مردم مختلط است. الان پليس با ساير 

ارگان ها با هم و همه در خدمت مكتبى هستند كه سال ها كوبيده شده است.
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ما بهره اي که از این عزاداري های سالار شهیدان مي بریم این است که باید بیدار 
باشیم. ما یک حسابي درباره خودمان بکنیم آن وقت ببینیم قرآن کریم چه بیاني 
دارد؟ امام باقر)ع( یک بیان نوراني دارد که فرمود: »اعْرِضْ نفَْسَکَ عَليَ کِتَابِ اللهِ«؛)١( 
یعني قرآن یک ترازو است، عقاید، اعمال، اخلاق و اوصاف همه آنچه را که دارید با 
این ترازو بسنجید. ما باید قرآن  فهم باشیم، یک؛ آن عُرضه عَرضه را داشته باشیم، 
دو؛ تا فرمایش امام باقر عمل بشود، سه. قرآن ترازو است. کسي ترازوشناس نباشد 
چگونه مي تواند توزین کند؟ فرمود عقیده را، اخلاق را، عمل را، آنچه در منزل با زن 

و شوهر دارید، آنچه با فرزندانتان دارید، این را بر قرآن عرضه کنید. 
پیشرفت های انسان، در گرو بیدار بودن

ما دو حال داریم: یک حال بیداري داریم، یک حال خواب. یک کسي که شصت 
ســال زندگي کرده، او تقریباً سي سالش بیدار است، سي سالش خواب است. این 
سي سال خواب جدا از هم  هستند. خواب ها را با هم گره نمي زنند؛ اما بیداري ها به 
هَم مرتبط  هستند. خواب ها به هَم مرتبط نیستند. هر شب که کسي مي خوابد یک 
بساط خاصي دارد. خواب دیشب و خواب پریشب و خواب امشب و خواب فرداشب 
جمع بشود یک شخص بشود محقق، این طور نیست. خواب خواب است! غفلت است؛ 
اما آن ســي سال بیداري، یعني بیداري. این سي سال را گره مي زنند. این شخص 
مي بیند این بیست سالي که جوان بودم، کتاب نوشتم، تحقیق کردم، فلان درجه 
را پیدا کردم؛ این مال ارتباط بیداري هاست. پس خواب ها از هم جدا، بیداري ها به 

هَم مرتبط و گره می خورد.
مرگ ، زمان بیداری انسان ها

اصل بعدي، به ما فرمودند که بعضي ها خواب هستند، بعضي ها بیدار: »النَّاسُ 
نیَِامٌ فَإذَِا مَاتوُا انتَْبَهُوا«؛)2( بعضي ها در جامعه خواب هستند. خواب ها که به هَم مرتبط 
نیست.اما تمام علوم در روز بیداري است. من ده سال قبل فلان مطلب را خواندم، 
پنج سال قبل فلان مطلب را خواندم، چهار سال قبل فلان مطلب را خواندم، دیروز 
فلان مطلب را خواندم، اینها را جمع مي کند مي شود کتاب. اما خواب ها که به هم 
مرتبط نیست. ائمه)علیهم السلام( فرمودند که بسیاري از مردم خواب  هستند. وقتي 
که مي روند دستشان خالي است. انسان خواب مي بیند که باغ دارد، راغ دارد، اوضاع 
دارد، وقتي که صبح شد دستش خالي است. فرمود اینهایي که موقع رفتن و موقع 
مرگ دستشان خالي است، معلوم مي شود که خوابیده بودند و خیال کردند که باغ 
دارند، راغ دارند، وضعشــان خوب است. اگر مال اینها باشد باید همراهشان ببرند. 
فرمود:غالــب مردم خوابند، موقع مرگ بیدار مي شــوند.بیدارها و بیداري ها به هم 
مرتبطند نه خواب ها و خوابیده ها. اصرار کتاب و سنت این است که با هم اختلاف 
نداشته باشید، مواظب زبانتان باشید؛ با این پانزده میلیون پرونده یا کمتر و بیشتر 
الان کل ایران در دعواست، براي اینکه شخص که با خودش دعوا ندارد، با طرف دیگر 
دعوا دارد ، این مي شود سي میلیون. این سي میلیون هم که در آسمان ها زندگي 
نمي کنند، در همین شــهر زندگي مي کنند، در کشور زندگي مي کنند، حداقل با 
یک نفر ارتباط دارند، مي شود شصت میلیون؛ آن وقت دلمان مي خواهد که برکات 

باشد و رشد باشد و ترقي باشد، مبتکر و مخترع داشته باشیم!
بیداری ها ، تامین کننده حیات است

 بنابراین درست است که عزاداري ثواب دارد؛ اما عزاداري که بتواند جامعه را 
بیدار کند. تا اختلاف دارند خوابند؛ تا از همه جدایند خوابند، خواب ، تفرقه انگیز است، 
بیداري ، متحد کننده اســت، بیداري ها حیات انسان را تأمین مي کنند نه خواب ها. 
خوابیده ها هم هرگز با هم جمع نمي شوند، مي بیند که عمر رفته وچیزي دستش 
نیست. یک قدري زمین وخانه تهیه کرده که با هم دعوا دارند. فرمود بیدار باشید 
از خوابتان،»الیس من نومکم یقظه«.)3( تمام تلاش و کوشش علي و اولاد علي)ع( 

این است که ما بیدار باشیم.
 پس یکي از اصول این است که خواب ها از هم جدا هستند. دو: خوابیده ها از 
هم جدا هستند. سه: بیداري ها به هم مرتبط است. بیدارها هم به هم مرتبط هستند، 
این مي شود چهار اصل و ما نتیجه اي که از سالار شهیدان مي گیریم با خودمان اول 
عرض بکنیم، خوابیم یا بیدار؟ آنچه در دست ماست بیداري است، آنچه که انداختیم 

و گذشتیم و دیگران باید بگیرند، خواب است.
در قرآن دارد که راز اختلاف افراد با هم بي عقلي آنهاســت. درباره یهودي ها 
می فرماید: آنها را متّحد می پنداری، در حالی که دلهایشــان پراکنده است؛ این به 
خاطر آن است که آنها قومی هستند که تعقّل نمی کنند!؛)4( این برهان قرآن کریم 
است؛ البته درباره یهودي ها است. فرمود شما خیال مي کنید اینها با هم هستند؛ 
ولي اینها همیشه با هم اختلاف دارند. این مي گوید من برترم، او مي گوید من برترم، 
این مي گوید مال من است، این براي این است که دو ثانیه یا سه ثانیه اتومبیل مدام 
بوق مي زند، مدام ترافیک مي شود، دو دقیقه صبر کن، حتی بر فرض، او  اشتباه کرده 
است. در این کشورهایي که یک مقداري عقل دنیایي شان خوب است، مگر پرونده 
دارند؟ سالي یک بار دستگاه قضایي شان راه مي افتد. این طور که نمي شود زندگي کرد.

فلسفه عزاداری، حسینی فکر کردن است
ما با این عزاداري ها البته )در جهنم( نمي سوزیم ـ ان شاءالله ـ اما نسوختن هنر 
نیست، جهنم نرفتن هنر نیست. این همه دیوانه ها به جهنم مي روند؟ این همه بچه ها 
مگر اینها جهنم مي روند؟ این همه عقب افتاده ها مگر جهنم مي روند؟ نسوختن هنر 
نیست که آدم نسوزد. آن همه فضایلي که در بهشت است و انبیا و اولیا و کلمات 
الهي، آن هنر است، وگرنه ما جهنم نرویم، کاري نکردیم. شما به تمام بهزیستي ها 
کــه مي روید، تمام این معلولان، تمام این عقــب افتاده ها، تمام این بچه هایي که 
مي میرند، مگر اینها به جهنّم مي  روند؟ این عزاداري ها براي همین است که ما به 
هر حال حســیني فکر کنیم. حالا از ما توقع نیست که مثل آنها باشیم، لااقل در 
این راه باشیم ، نه بیراهه برویم و نه راه کسي را ببندیم. آن وقت در این کشوري که 
همه چیز دارد، دیگر احتکار نمي شود، گراني نمي شود، اختلاس نمي شود، نجومي 
نمي شود، مردم نفس آزاد مي کشند. این حداقل اثر عزاداري سالار شهیدان است، 
این حداقلش است. مي دانید ما به هر حال درباره امامي بحث مي کنیم که این نسبت 
به کافر رحیم و مهربان بود؛ آن وقت چرا ما نسبت به داخلي مان این طور نباشیم؟ 
همه چیز در این مملکت هست؛ اما گراني است. رنج مردم است، بیمار است ، دارو 

ندارد. سالار شهیدان که نیازي به عرض ادب ما ندارد.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( 
در جلسه درس اخلاق؛ 98/6/21 
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اثر عزاداری سیدالشهدا)ع( 
باید در جامعه مشهود باشد

گزارش خبری تحلیلی کیهان

اصلاحات به روایت اصلاح طلبان؛
بی برنامه، بی كارنامه، اهل زد و بند!

بقیه از صفحه2
همان طور که گفته شد گاهی آش چنان شور می شود که صدای دوستان آشپز را نیز درمی آورد. درباره همین مورد اخیر 
چندی پیش روزنامه اعتماد با اعتراض به جنجال اصلاح طلبان در موضوع تعیین محل تجمعات اعتراضی در مطلبی نوشته بود: 
»لازم نیست ما به مردم بگوییم بروید فلان جا و فریاد بزنید، باید مشکلاتی که باعث می شوند مردم نیاز به فریاد زدن داشته 
باشند را کم کنیم... به مسئول عزیز در شورای شهر توصیه می کنم که به جای پیگیری محلی برای اعتراض، پول این پروژه را 
صرف این کنند که برای صد نفر از آن کسانی که نیاز به فریاد زدن دارند، کار پیدا کنند. کارگران را سر کار برگردانند، زمینه ای 

فراهم شود که پدران از فرزندان شان شرمنده نباشند و این عصبیت و سرخوردگی در خانواده کاهش پیدا کند.«
حضور نابلدان در حوزه های اقتصادی

روزنامه »دنیای اقتصاد« از جمله روزنامه های حامی  دولت است که در نوشتاری در شماره های اخیر خود با   اشاره به اینکه 
اگر دولتی در حوزه اجرایی خود فقط بتواند مدیریت مناسبی در حوزه نقدینگی انجام داده باشد، بیش  از نیمی  از راه را پیموده 
است، نوشت: »شاید بتوان آنچه را که امروز در حوزه نقدینگی افسارگسیخته و سرگردان مشاهده می کنیم، تحت تاثیر حضور 
نابلدان اقتصادی در حوزه های سیاست گذاری و اجرایی اقتصاد کلان کشور دانست، کسانی که هنوز هم گمان می کنند این 

معضل با مصوبه ها و قوانین و دستورالعمل های کوتاه مدت، بدون ریشه یابی معضل، قابل حل است.«
این روزنامه در حقیقت از حضور نابلدان اقتصادی در دولتی سخن گفته است که زمانی نه چندان دور طیف موسوم به 
اصلاح طلب برای پیروز شدن آن دست به هر کاری زد. از پیام ها و سفارش های »تکَراری« گرفته تا متوسل شدن به خبرسازی 
و ترور شخصیت رقیب. حالا این روزنامه در حقیقت تصمیم طیف خود را در حمایت و به پیروزی رساندن دولت تدبیر و امید 
نقد کرده است. اگرچه در همین مدیریت های اقتصادی کشور کسانی مانند »محمد شریعتمداری« در مناصب اقتصادی دولت 
و به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت و سپس وزیر کار مشغول به کار بوده و هستند. او در دولت اول و دوم اصلاحات یعنی 
در مجموع هشت سال وزیر بازرگانی بوده است. این یعنی خود اصلاح طلبان نیز در مدیریت اقتصادی کشور در این سال ها نه 

تنها نقش حامی  بلکه گاه در میانه میدان بوده اند. 
نتیجه لیست  بستن های رانتی

از سال ١392 به بعد یعنی پس از پیروزی دولت مورد حمایت اصلاح طلبان، در هر مقطع شاهد یک نوع فرافکنی بوده ایم. 
فرافکنی دولتی ها آن قدر شور شد که در اواخر دولت یازدهم صدای برخی از روزنامه های اصلاح طلبان هم درآمد. 

با نزدیک شدن به پایان مجلس دهم و با توجه به اتمام این دوره مجلس سخن از عملکرد و کارنامه فراکسیون امید بیش از 
همیشه به میان آمد. در این موقع بود که روزنامه های اصلاح طلب به صرافت افتادند که برای این کارنامه فوق العاده ضعیف یک 

فرافکنی دست و پا کنند. بر همین راستا بود که بهانه ای به نام شورای نگهبان و روند تایید صلاحیت ها مطرح شد.
بهانه اصلاح طلب ها این بود که نیروهای شــان برای مجلس رد صلاحیت شــده اند! این بهانه چند سؤال را در ذهن ایجاد 
می کرد. نخســت آنکه مگر چند نفر از این طیف رد صلاحیت شــده اند؟ دومین سؤال این بود که آیا تمام نیروهای )به ادعای 

خودشان( توانمند طیف اصلاح طلب به همین چند نفر خلاصه می شود؟
سومین سؤال این است که داعیه داران تحزب و حزب سالاری چگونه چنین ادعایی را مطرح می کنند در حالی که می دانیم 
گاه سران این جریان از بیرون مجلس با یک تلفن رای به تصویب یا عدم تصویب یک طرح را به داخل صحن می گویند. باید 
گفت آنچه ســبب عدم کارآیی فراکسیون امید در مجلس شده نهادهای دیگر از قبیل شورای نگهبان نیستند بلکه علت آن 

لیست  بستن های رانتی است.
روزنامه اصلاح طلب آرمان در یادداشــتی به این نکته اعتراف می کند که دغدغه اصلی لیســت امید، مطالبات و معیشت 
مردم نبود. در این یادداشت آمده بود: »اگر ائتلاف انتخابات 94 با اعتدالگرایان و نتایج کسب شده از آن را مدنظر قرار دهیم در 
مي یابیم که براي تاثیرگذاري بیشتر در مجلس و پیگیري موثر مطالبات مردم باید نمایندگاني به مجلس راه یابند که دغدغه 
اصلاح طلبي و مطالبات مردم را داشته باشند. در حالي که بسیاري از آنهایي که با لیست امید وارد مجلس شدند، از این دغدغه 

بي بهره بودند و لیست امید تنها نردبان ورود آنها به خانه ملت بود.«

رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست 
سران قوا مطرح کرد که سازوکاری برای کد 
و رمزگذاری بیندیشــند تا نمایندگان برای 

اطلاعات شان مصونیت داشته باشند.
اسدالله عباسی سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
شــورای اسلامی،  درباره آخرین وضعیت رسیدگی 
به اموال و دارایی های مسئولان به ویژه نمایندگان 
مجلس، اظهار داشت: رئیس قوه قضائیه اعلام کرده 
که مسئولان از جمله نمایندگان مجلس بر اساس 
اصل ١43 قانون اساســی اموال و دارایی های خود، 

همسر و فرزندانشان را اعلام کنند.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
بر همین اساس اضافه کرد: قوه قضائیه  سامانه ای را 
طراحی و تنظیم کرده است تا بر این اساس مسئولان 
در این سامانه اموال و دارایی های خود را به صورت 

شفاف اعلام کنند.
وی در ادامه درخصوص سازوکارهای لازم برای 
شفاف سازی اموال و دارایی های نمایندگان مجلس،  
خاطرنشــان کرد: درخصوص نمایندگان ما اعلام 
آمادگی کردیم کــه اموال و دارایی هایمان را اعلام 
خواهیــم کرد اما تاکنون این گونه بوده اســت که 
به صورت کتابچه و مکتوب اموال و دارایی ها اعلام 
می شد، ولی اکنون اعلام شده در سامانه و به صورت 

نرم افزاری اعلام شود.
عباسی افزود: با توجه به نگرانی هایی که برخی 
کارشناسان و نمایندگان درخصوص سامانه داشتند 
مبنی بر اینکه چون الکترونیکی است و در فضای 
مجازی احتمال هک یا سرقت اطلاعات و یا اختلال 
در آن وجود دارد، لذا برای این باید سازوکاری فراهم 
شــود و برای هر کدام از مسئولان کُدی را در نظر 

بگیرند تا بر اساس این کد نمایندگان اطلاعات خود 
را تعیین و به روزرسانی کنند. به عنوان مثال کد ١2 
به همراه پسورد آن متعلق به فلان نمایندها مسئول 
است و آن مسئول می داند و بر اساس آن رمزگذاری 
می کند و تنها شخص مسئول و رئیس قوه قضائیه 

این کد و رمز را خواهند داشت.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
در ادامه یادآور شــد: با توجه به اینکه ما از ســوی 
مجلس برای شفاف سازی اموال و دارایی نمایندگان 
اعلام آمادگی کرده بودیم اما گفتیم که این سازوکار 
را برای کد و رمزگذاری بیندیشند تا نمایندگان برای 

اطلاعاتشان مصونیت داشته باشند.
وی اعلام کرد: در جلســه ســران قوا، رئیس 
مجلس با توجه به صحبت هایی که در هیئت رئیسه 
داشته ایم و نظرات نمایندگان این نظر را مطرح کرد 

و نهایتاً  با موافقت رئیس قوه قضائیه مواجه شد.
عباســی در خاتمه بیان کــرد: احتمالا برای 
اعلام دارایی های مســئولان زمان بندی می کنند، 
مثلا می گویند طی یک هفته هر مسئول به صورت 
فردی در سامانه مربوطه اطلاعات اموال و دارایی های 

خود را ثبت کند.
به گزارش فارس، در اجرای قانون رســیدگی 
به دارایی مقامات، مسئولان و کارگزاران جمهوری 
اسلامی ایران، مصوب 9 آبان ماه 94 مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و به منظور افزایش اعتماد عمومی 
مردم به مسئولان جمهوری اسلامی ایران و ارتقاء 
سلامت اداری، آیین نامه اجرایی قانون رسیدگی به 
دارایی مقامات، مســئولان و کارگزاران جمهوری 
اســلامی ایران«، در تاریخ ١0 دی مــاه 94 برای 

اجرا ابلاغ شد.

پیشنهاد لاریجانی به سران قوا برای محرمانه ماندن اطلاعات مالی مسئولان

وزیر خارجه ایران معتقد است راهکار رفع 
نگرانی های ترکیه،  حمله به سوریه نیست؛ او 
می گوید امروز به گفت وگوهای درون سوریه، 
بازنویسی قانون اساسی و انتخابات نیاز است.
»محمدجــواد ظریــف« وزیر امــور خارجه 
جمهوری اسلامی  ایران در مصاحبه با شبکه »تی.
آر.تی« ترکیــه گفت از نظر تهران راه حل برطرف 
کردن نگرانی هــای امنیتی مرزی آنکارا، حمله به 

سوریه نیست.
ظریف در این مصاحبه درباره راهکار پایان دادن 
به بحران سوریه توضیح داد: »امروز چیزی که بدان 
نیاز داریم، گفت وگوهای درون سوری، قانون اساسی 
بازنویسی شــده و انتخابات بعدی که امیدواریم در 
202١ برگزار شود. زمانی که با وزیر خارجه ترکیه 
صحبت کردم، پیش از انتخابات قبلی بود، اکنون 
برای انتخابات بعدی آماده شویم. به نظرم تشکیل 
کمیته بازنویسی قانون اساسی سوریه بسیار مهم و 
گام اول است که باید متعاقب آن اقدامات جدی از 

جمله تنش کمتر، انجام شود«.
وی با بیان اینکه ایران خواســته ترکیه برای 
امنیــت در مرزهای جنوبی اش را می پذیرد، اظهار 
داشت: »اما اعتقاد نداریم که این امنیت را می توان 
از طریق تهاجم و یورش به ســوریه کسب کرد. ما 
گزینه هــای بهتری داریم. ما گزینه های بهتری به 
دوستان ترکیه ای خود پیشــنهاد کردیم... مانند 
توافق آدانا. هم اکنون توافق آدانا بین ترکیه و سوریه 

وجود دارد. ما می توانیم کمک کنیم کُردهای سوری 
و دولت سوریه و ترکیه به یک تفاهم برسند مبنی 
بر اینکه نیروهای مسلح سوریه به همراه ترکیه از 
مرزها محافظت کنند. این روش بهتری برای کسب 

امنیت است.«
بــه گزارش فارس، مجــری تی.آر.تی. از وزیر 
خارجه ایران پرسید »ایران به دنبال چه چیزی در 
سوریه است« و ظریف نیز پاسخ داد: »شش سال 
پیش که وزیر خارجه شدم، با آقای احمد داوود اوغلو 
وزیر خارجه پیشین ترکیه در کنار رودخانه شرقی 
قدم زدم و به او یک طرح صلح چهاربندی پیشنهاد 
کردم؛ آتش بس فوری، گفت وگوهای درون-سوری، 
دولت فراگیر - که آن زمان خواســتارش بودیم، و 

انتخابات.«
ظریــف با بیان اینکــه ایران نظــر ترکیه را 
درباره اینکــه گروهک کُرد یگان های مدافع خلق 
)ی.پ.گ( شــاخه ای گروهک تروریســتی حزب 
کارگران کردستان )پ.ک.ک( است درک می کند، 
تصریــح کرد: »اما ی.پ.گ نماینده تمام کُردهای 
سوریه نیســت. کُردها و دولت سوریه می توانند با 
ترکیه به تفاهم برسند تا امنیت مرزها تامین شود. 
باور ندارم که از طریق تهاجم به یک کشور دیگر، 
دوستان ترکیه ای ما بتوانند برای خودشان امنیت 
به ارمغان بیاورند و همچنین باور ندارم که افزایش 
خشــونت بتواند راهکار سیاسی که ایران، ترکیه و 
روسیه در تلاش برای حصول آن در سوریه بودند، 

به دنبال داشته باشد.«
نفت از مردم یمن مهم تر است؟!

وی در بخش دیگــری از مصاحبه در جواب 
مجری شبکه ترکیه ای که عملیات پهپادی مقاومت 
یمن علیه تاسیسات نفتی سعودی را »یازده سپتامبر 
ســعودی ها« توصیف کرد، گفت: »قبل از هر چیز 
باید بگویم که یازده سپتامبر هم کار خود آنها بود 
زیرا پانزده نفر از نوزده رباینده هواپیما شهروندان 
ســعودی بودند. اما در حقیقت، مــردم ]جهان[ 
فراموش کرده اند که برای چهار سال و نیم، مردم 
یمن زیر بمباران مدام بودند، کودکان کشته شدند، 
معلول شدند، زنان و سالخوردگان... بیشتر تلفات 
در یمن غیرنظامی بودند، صدها هزار کشته، بیش 
از 2.3 میلیون نفر از وبا رنج می برند، چیزی حدود 
بیست میلیون نفر - که بخش بزرگی از جمعیت 

یمن است - دچار سوءتغذیه شدند.«
وی دلیــل تلاش ریاض و کشــورهای غربی 
برای مقصر دانســتن ایران در حمله به تاسیسات 
نفتی ســعودی را اینگونه بیان کرد: »می خواهند 
این حقیقت را که خودشان مشغول سلاخی مردم 
یمــن و انجام جنایت های جنگی علیه آنها بودند، 
فراموش کنند. از آنجایی کــه آنها می خواهند از 
این حقایق چشم پوشــی کنند و ]عملیات را[ به 
طرف های غیرمرتبط منتسب کنند، ایران را به این 

کار متهم می کنند«.
ظریــف همچنین نظر خود دربــاره »دونالد 

ترامپ« رئیس جمهور آمریکا را بدین شــکل بیان 
کرد: »به نظرم ترامپ نمی خواهد وارد جنگ شود، 
او نمی خواهــد تنش ها را افزایش دهد اما او گمان 
می کند که می تواند با فشار آوردن به اهداف خود 
برسد. این روش شاید در بنگاه گری جواب دهد اما 
در تعامل با کشوری که سابقه تمدن هفت هزار ساله 

دارد جواب نمی دهد.«
پیــش از این نیــز محمد جــواد ظریف در 
گفت وگوی تلفنی با چاووش اوغلو وزیر امور خارجه 
ترکیه نیز ضمن مخالفت با اقدام نظامی و تاکید بر 
احترام به تمامیت ارضی و حاکمیت ملی سوریه و 
لزوم  مبارزه با تروریسم و برقراری ثبات و امنیت در 
سوریه، توافق آدانا را بهترین راه حل برای سوریه و 

ترکیه و رفع نگرانی های آنها دانست.
از  ســوی دیگر محمــود واعظی رئیس دفتر 
رئیس جمهوری ایران روز چهارشــنبه در حاشیه 
جلســه هیئــت دولت با بیــان اینکــه از خروج 
نیروهای آمریکایی از ســوریه استقبال می کنیم، 
گفــت:  نیروهای خارجی از جمله آمریکا که بدون 
هماهنگی با دولت سوریه در این کشور حضور دارند 
و باعث ناامنی در منطقه شده اند، باید سوریه را ترک 
کنند. ما نگرانی های ترکیه را در مرز سوریه درک 
می کنیم و با آنها در این باره صحبت کرده ایم، اما 
اینکه با لشکرکشی بخواهند امنیت را برقرار کنند، بر 
اساس شناختی که از منطقه و مسائل آن داریم، این 
اقدام به ضرر منطقه است و امنیت ایجاد نمی کند.

ظریف: راه حل نگرانی های تركیه حمله به سوریه نیست

دبیر شــورای عالی امنیت ملی گفت: با 
بررســی تصاویر ویدیویی موجود و شواهد 
اطلاعاتی جمع آوری شده، سرنخ های اصلی 
ماجراجویی خطرناک حمله به نفتکش ایرانی 

در دریای سرخ به دست آمده است.
»دریابان علی شمخانی«، نماینده مقام معظم 
رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی با  اشاره به 
حمله موشکی بامداد جمعه به نفت کش ایرانی در 
دریای سرخ اظهار داشت: راهزنی دریایی و شرارت 
در آبراه های بین المللی که با هدف ناامن سازی رفت 
و آمد شناورهای تجاری انجام می شود بدون پاسخ 

نخواهد ماند.
به نوشته نورنیوز، وی روز شنبه گفت: کمیته 
ویژه بررسی موضوع حمله به شناور سابیتی که در 
نزدیکی سواحل عربستان سعودی در دریای سرخ 
هدف دو موشک قرار گرفت تشکیل شده و گزارش 
آن به زودی برای اخذ تصمیم به مراجع مســئول 

ارائه می شود.
شمخانی افزود: با بررسی تصاویر ویدئویی موجود 
و شواهد اطلاعاتی جمع آوری شده، سرنخ های اصلی 

این ماجراجویی خطرناک به دست آمده است.
دبیر شــورای عالی امنیت ملی بــه اقدامات 

تخریبی دیگری که طی ماه های گذشــته بر علیه 
نفتکش های ایرانی »هپینــس و هلم« در دریای 
ســرخ صورت پذیرفته  اشــاره کرد و خاطرنشان 
کرد: ناامن ســازی آبراه های بین المللی، مخاطرات 
نگران کننده ای را برای اقتصاد جهانی به دنبال خواهد 
داشت و مسئولیت عواقب آن متوجه برنامه ریزان، 
مجریان و پشــتیبانی کنندگان از این گونه اقدامات 

تحریک آمیز خواهد بود.
بامداد روز جمعه، بدنه یک فروند نفتکش ایرانی 
)سابیتی( متعلق به شــرکت ملی نفتکش در 60 
مایلی بندر جده عربستان سعودی دچار انفجار شد. 

این نفتکش پس از مدتی به شرایط پایدار رسید و 
مسیر خود را به سوی خلیج  فارس در پیش گرفت.
در پی این ماجرا، دیروز »سیدعباس موسوی«، 
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در واکنش به هدف قرار گرفتن نفتکش ایرانی 
ســابیتی در دریای ســرخ اعلام کرد: بررسی های 
انجام شده توسط شرکت ملی نفتکش ایران نشان 
می دهد که کشتی ایرانی از مکانی نزدیک به کریدور 
عبوری این نفتکش از شــرق دریای سرخ، دو بار و 
به فاصله حدود نیم ساعت مورد هدف قرار گرفته و 

آسیب  دیده است.

دبیر شورای عالی امنیت ملی:

سرنخ های اصلی حمله به نفتکش ایرانی به دست آمده است؛ شرارت بدون پاسخ نمی ماند

»نباید هزینه های ســنگین  برجام 
را تکرار کنیم« این را عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس گفته و تاکید می کند: 
متاســفانه دولت، مجلس را فرمایشی 
تصــور کرده و احســاس می کنند که 

پشت شان به چیزی گرم است.
پژمانفر عضو  نصــرالله  حجت الاســلام 
فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای 
فارس،  خبرگزاری  گفت وگو با  اســلامی در 
گفــت:  ما نســبت به اصل برجــام رویکرد 
خلاف قانون و قانون اساســی را در مجلس 

شــاهد بودیم و در حقیقــت بدعتی بود که 
در سایه آن بدعت های جدید شکل گرفت. 
هیئت رئیســه مجلس حق ندارد خود را به 
جای کل نمایندگان گذاشــته و درباره آنها 

تصمیم گیری کند.
پژمانفــر گفــت:  متاســفانه قانونی که 
نیازمند دو ســوم رای نمایندگان است را به 
صحن آورده و مصوب می کند و حتی اجازه 

اظهار نظر هم به نمایندگان نمی دهد.
عضو کمیســیون فرهنگی گفت: مردم 
و نماینــدگان در دوران تصویــب برجــام 

 در طــول برجام نتوانســتند حرف شــان را
بیان کنند.

وی افــزود: صدها بــار رئیس جمهور و 
وزرایش و دولتمردان اعلام کردند که برجام 
نه یک کلمه بیشــتر و نه یک کلمه کمتر و 
قانونی که تصویب شده و به تصویب رسیده 
اســت حق کم و زیاد کردن در آن را ندارند. 
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با 
انتقاد از دولتمردان که قول تصویب جزئیات 
جدید در برجــام و تغییر در آن را به طرف 
مقابل دادند گفت: متاسفانه دولت مجلس را 

فرمایشی تصور کرده  و احساس می کنند که 
پشت شان به چیزی گرم است.

پژمانفر گفت: تغییر در جزئیات برجام به 
هیچ وجه راهی ندارد و نباید از مواضع خود 
عقب نشینی کنیم ضمن اینکه ما در برجام 
هزینه های سنگینی داده و باخته ایم و نباید 
از این باخت قبلــی خود برای باخت جدید 

برنامه ریزی جدیدی صورت گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: دولــت نباید با 
غرور و عزت ملی ایرانیان بازی کرده و نسبت 

به سرنوشت آنها بی تفاوت باشد.

حجت الاسلام پژمانفر:

دولت، مجلس را فرمایشی تصور می کند نباید هزینه های سنگین  برجام را تکرار کنیم

چرا آن یک ده هزارم قربانی هستند؟!
با جنجال  روزنامــه  عکس یک دیروز 
فراوانی روبرو شد. جریان هوچی گری که ید 
طولا و کارنامه پر و پیمانی در تحریف مواضع 
کیهان و فحاشی و توهین دارد و اساساً کاری 
جز این ندارد و بلد هم نیست، مثل همیشه 
به میدان آمد و چون گذشته رطب و یابس 
را به هم بافت. بسیاری در فضای مجازی و در 
تماس با روزنامه از این موضع دفاع کردند اما 
در این میان برخی از کاربران فضای مجازی نیز 
دچار ابهام شده و انتقاد کردند که چرا کیهان 
آن عکس ها را در کنار هم گذاشته و به زنان و 
دخترانی که به استادیوم رفته بودند »قربانیان 

آزادی« گفته است. 
با دسته اول سخنی جز »قالوا سلاما« نیست 
که نه اهل منطق اند و نه میانه ای با استدلال دارند. 
نانشان در هوچی گری است و ماموریتشان غبارآلوده 
کردن فضا. اما با آن دســته از عزیزانی که از روی 

دلسوزی نقد می کنند چند نکته در میان است؛
١- به اعتراف مســئولان امر تعداد زنانی که 
در اســتادیوم حضور داشــتند کمتر از 4هزار نفر 
بوده اســت. بلیط های در نظر گرفته شــده برای 
زنــان 4600 عدد بوده و تنها 3٥00 بلیط فروش 
رفته است. همین موضوع به روشنی گویای میزان 
اســتقبال زنان از این نمایش سیاســی- ورزشی 
است. اگر جمعیت کشور را 80 میلیون نفر فرض 
کنیم که بیش از این است و زنان نیمی از جمعیت 
کشور باشند، نســبت حاضران در ورزشگاه با کل 
زنان کشور چقدر است؟ کمتر از یک ده هزارم! بله 

همین قدر اندک و ناچیز. عده ای می کوشــند این 
جمع کوچک و اندک را جامعه زنان کشور جا بزنند. 
دغدغــه و علاقه آنان را دغدغه و علاقه همه زنان 
کشور معرفی کنند و می کنند. چنین برخوردی جز 
فریب کاری است؟ و آیا آن زنان و دختران محترم، 

ابزار این فریب نیستند؟ 
2- در روزهای پیش از بازی، کیهان در چند 
شماره متوالی گزارش هایی را با این مضمون منتشر 
کرد که مشکلات و مطالبات واقعی زنان و دختران 
کشــور، آنچه برخی مدعیان اصلاحات و اعتدال 
می گویند نیست. آنان که سال هاست مصادر اجرایی 
را قبضه کرده و هزار و یک وعده و وعید به جامعه 
دادند، اینک باید پاسخگوی وعده های خود باشند. 
وقتی دســت و کارنامه خالی است، چه باید کرد؟ 
حاشیه سازی و جنجال آفرینی! یک روز موتورسواری 
زنان، یک روز غائله کودک همسری، یک روز رفتن 

به ورزشگاه و ...
با این توصیف، آن زنان و دخترانی که پنجشنبه 
به استادیوم رفتند و کلاه بر سر گذاشتند و بوق به 
دست گرفتند، آیا قربانی این سیاست بازان و کاسبان 

حقوق زنان و شارلاتان های رسانه ای نیستند؟
3- فریب کاری و شارلاتان بازی این دغلکاران به 
همین جا ختم نمی شود. بیش از یک و نیم میلیون 
زن و دختر ایرانی عازم پیاده روی اربعین شده و در 
راه کربلای معلی هستند. سهم این زنان در اخبار و 
رسانه های این جریان مدعی حمایت از زنان چیست 
و کجاست؟ چگونه می شود کمتر از 4هزار زن را در 
بوق و کرنا کرد و بر صفحه اول روزنامه ها نشاند و آن 

زنان میلیونی را ندید و سانسور کرد؟ بی بی سی طی 
حدود دو هفته اخیر ده ها گزارش و تحلیل و خبر 
درباره حضور زنان در ورزشگاه منتشر کرده است. 
طوری که اگر کسی فقط بی بی سی را ببیند و بخواند 
گمان می کند همه زنان ایرانی در چهارگوشه این 
سرزمین پهناور در فراق ورزشگاه رفتن می سوزند و 
آرزویی جز این ندارند! حذف اکثریت به نفع اقلیتی 
محض و مهندسی شده را چه باید نامید؟ فاشیسم 

سیاسی-اجتماعی؟ شعبده بازی رسانه ای؟!
4- آنان که با خوش خیالی و حســن ظن به 
چنین نمایشی نگاه می کنند، پیام برایان هوک و فرح 
پهلوی را دیده اند و خوانده اند؟ رئیس  گروه اقدام علیه 
ایران که مامور مستقیم آمریکا برای ضربه زدن به 
این ملت و کشور است، به این مناسبت پیامی صادر 
کرده و گفته است؛ »اینجا در آمریکا ما شعارهای 
شما را شنیدیم که جای دختر آبی را خالی کردید.« 
فرح پهلوی هم که در لاقیدی و بی بندوباری 
چنان پیشــتاز و خبرســاز بود که صدای شوهر 
عیاشــش هم در این زمینه درآمده بود، چند روز 
پیش از بازی پیامی منتشر و افاضه کرده بود؛ »جان 
روشن و آگاه دختر آبی، در کنار ما در راه دستیابی 
بــه برابری حقوق زنان و مردان که حضور زنان در 
ورزشگاه ها تنها بخشی از آن است، گام بر می دارد.« 
آن دیپلمات آمریکا و این پیرزن رسوا، دلشان برای 
زنان ایران سوخته است؟ این چه حرکت و اقدامی 
اســت که دشمنان قسم خورده کشور را هم شاد و 

مسرور می کند؟!
٥- ایــن روزها پیــاده روی اربعین در مرکز 

تحولات منطقه و جهانی اســت. چرا می گوییم 
جهانی؟ از آنجا که اگر چنین اهمیتی نداشــت، 
دشمن سعی نمی کرد با هر ترفندی آن را از مسیر 
خود خارج سازد. فتنه ای که هفته پیش در عراق 
حادث شــد و سرنخ آن به خارج از مرزهای عراق 
می رسید، یکی از این تلاش ها بود. مردم متدین 
ایران بخش عمده ای از این خیل خدایی را تشکیل 
می دهند و ســهم زنان در ایــن مانور معنویت و 
عشق، اگر از مردان پررنگ تر نباشد، کمتر نیست. 
جنجال چند هفته اخیر دربــاره حضور زنان در 
ورزشــگاه را می توان یکی از این تلاش های ناکام 
برای تحت الشــعاع قرار دادن این حرکت جهانی 
و عظیم دانســت. چه بسا برخی از آن سه هزار و 
چند صد زن، به خیل اربعینی ها پیوســته اند. اگر 
کسی به آن سه هزار و اندی خانم که به ورزشگاه 
رفتــه بودند، بگوید بازیچه و ابزار کدام طراحی و 
مطامع شــده اند، به آنان توهیــن کرده یا آنان را 

هوشیار کرده است؟! 
طراحــان و صحنه پــردازان این ســیاه بازی 
همان هایی هستند که چهار سال پیش مردم را در 
شب توافق هسته ای به خیابان کشانده و رقصاندند. 
وقتی کیهان یک تنه ایستاد و فریاد زد که پادشاه 
برجام لخت است، بنای جنجال و فحاشی گذاشتند 
و گفتند؛ کیهان اسرائیل پیوندتان مبارک! برخی 
دوستان نیز می گفتند چرا کام مردم را تلخ می کنید 
و کاسه داغ تر از آش نشوید! دیر زمانی نگذشت که 
پوچی آن رقص و هلهله آشکار شد. زمستان رفت 

و روسیاهی به زغال ماند. این زمستان نیز بگذرد.

بخش ادب و هنر-
آئین نامه درجه بندی سنی فیلم ها به دلیل 
آنکه بهانه ای برای تولید آثاری در ضدیت با 
فرهنگ و اخلاق عمومی کشورمان، به دستور 

دیوان عدالت اداری، ابطال شد.
پس از آغاز اجرای آئین نامه الزام آثار سینمایی 
به درجه بندی ســنی، روزنامه کیهان به نقد تأثیر 
معکــوس این روند پرداخت. چرا که این آیین نامه 
باید به اعتلای فرهنگــی و اخلاقی جامعه کمک 
می کرد و به خانواده ها هشــدار می داد که برخی از 
فیلم ها مناسب دیدن فرزندان آن ها نیست. اما در 
عمل آنچه اجرا شد، صدور مجوز برای تعداد زیادی 
فیلم با مضامینی مشمئز کننده و ضداخلاقی بود. 
طوری که اکثریت فیلم های تازه به اکران رسیده، 
فاقد تناســب برای خانواده ها هســتند. کیهان در 
گفت وگو با برخــی از صاحب نظران به این نتیجه 
رسید که اولا؛ سازمان سینمایی برای افزایش امنیت 

اخلاقی برای خانواده ها در ســینما باید شوراهای 
نظارتی را تقویت نماید و محتوای آثار تقویت شود 
و ثانیا؛ این آئین نامــه نباید محملی برای تولید و 
نمایش آثار ســخیف و ضداخلاقی باشــد و ثالثا؛ 
برای اجرای درجه بندی ســنی فیلم ها، آن هم در 
مواردی اضطراری )چون اساسا فیلم نامناسب برای 
خانواده ها نباید در سینمای ایران تولید شود( باید 
فرهنگسازی صورت گیرد تا خانواده ها مانع تماشای 

این نوع فیلم ها توسط فرزندانشان شوند.
نتیجه این جریان خبری باعث شــد تا دیوان 
عدالت اداری، به مســئله ورود پیدا کند. متعاقب 
آن نیز یک کارشــناس رســانه در برنامه ای زنده 
در تلویزیون اعلام کرد کــه دیوان عدالت اداری، 
دســتورالعمل رده بندی سنی فیلم های سینمایی 

را متوقف کرد.
ســعید الهی، کارشــناس فرهنگ و رسانه در 
برنامه »هفت« گفت: از آنجا که این دستورالعمل 

بــا وجود مفید بودن برای برخی آثار ســینمایی، 
متاســفانه به دلیل تضاد با قوانین فرهنگی کشور، 
مجــوز تولید آثاری با موضوعات اباحه گری، روابط 
ناســالم اخلاقی و ترویج خشــونت تلقی می شود، 
دیــوان عدالــت اداری به همین دلیــل در تاریخ 
شــانزدهم مهرماه امســال، حکم به توقف موقت 

اجرای آن داده است.
وی توضیــح داد: با ابلاغ ایــن حکم قضایی 
و دلایل و مدارک پیوســت، سازمان سینمایی تا 
تصحیح محتوای آثار ســینمایی که به نظرم اراده 
چندانی برای کنترل ساخت آنها وجود ندارد و نیز 
رفع موانع قانونی در بخش تعزیرات و مجازات های 
در نظر گرفته شــده، حق صــدور و اجرای چنین 

شیوه نامه ای را ندارد.
الهــی در تحلیل این خبر گفــت: ورود قوه 
قضاییه و دادســتانی کل کشور به این گونه موارد 
تنها ناشــی از بی تفاوتی و انفعال مدیران سازمان 
ســینمایی به دیدگاه منتقدانی است که دغدغه 
مدیریــت فرهنگی و حوزه راهبــردی دارند و به 
دلایل مختلف کمتر به آنها در عرصه مشــاوره و 

همفکری توجه می شود.
وی گفــت: دقت مدیران جدیــد قوه قضاییه 
و دادســتانی در بهره گیری از نقدهــای موثر در 
رســانه های جمعی که قطعا نوعی خرد جمعی به 
حســاب می آید نشــان از نگاه سالم و سازنده این 
بخش از حاکمیت در بخش فرهنگی کشــور است 
که امیدواریم دوستان سازمان سینمایی در فضایی 

تعاملی این موضوع را درک کنند.
سعید مستغاثی، رئیس  اسبق انجمن منتقدان 
هم در برنامه »هفت« جمعه شــب گذشته شبکه 
سه ســیما در واکنش به درجه بندی سنی فیلم ها 
گفت: وضعیت ســینمای ما امروز به جایی رسیده 

که گویی فراموش کرده ایم که سینمای انقلاب چه 
بود و چرا با سینمای قبل از انقلاب مخالفت می شد. 
ما این فرمــوده امام که هنر دمیدن روح تعهد در 
انســان ها می دانســتند را از یاد برده ایم. فراموش 
نکنیم که ســینمای ایران بــه خاطر پاک بودن از 
روابط غیراخلاقی و خشــونت در سطح جهان به 
عنوان یک سینمای انسانی پرآوازه شد. اگر به همان 
مقصد سینمای انقلاب و حضرت امام برگردیم، اصلا 
نیازی به درجه بندی سنی فیلم ها نخواهیم داشت. 
وی افزود: این قانون، تقلیدی است و امتحان 
خود را پس داده و نتیجه اش رسوایی های اخلاقی 
و خشــونت در غرب است. اگر هم بناست فیلم ها 
در سینمای ایران کلاسه بندی شود باید از فرهنگ 
خودمــان اســتفاده کنیم و از تقلیــد از فضاهای 
مبتذل دوری کنیم. مدیرکل روابط عمومی سازمان 
ســینمایی دســتور توقف دســتورالعمل سازمان 
ســینمایی برای رده بندی سنی فیلم های در حال 

اکران، توسط دیوان عدالت اداری را تایید کرد.
مســعود نجفــی در گفت وگو با مهــر درباره 
موضوع طرح شــده از ســوی کارشــناس برنامه 
تلویزیونی »هفت« مبنی  بر توقف طرح رده بندی 
ســنی فیلم ها در ســینماها گفت: دادستانی کل 
کشــور درخواست ابطال دســتورالعمل رده بندی 
سنی فیلم های سینمایی را به دیوان عدالت اداری 
داده اســت و دیوان هم دستور توقف اجرای آن را 

صادر کرده است.
مدیر کل روابط عمومی ســازمان ســینمایی 
گفت: ایــن همان دســتورالعملی اســت که در 
١0 اردیبهشــت ماه امسال ابلاغ شــده بود اما در 
شهریورماه سال جاری پیش نویس جدیدی منتشر 
شــد که هنوز نهایی و ابلاغ نشده و در حال حاضر 

مبنای عمل سازمان سینمایی است.

دیوان عدالت اجرای قانون سینمایی ضد خانواده را متوقف کرد


